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W dyskusji zabierali głos spośród obecnych przedstaw icieli św iata nauk i i p ra k 
ty k i: prof. W itold W arkalło, prof. M ieczysław P iekarsk i, adw. dr A. Agopszowicz, 
prof. Edm und W engerek, adw . T. Jackow ski, sędzia SN S tan isław  Gro§s, prof. J e 
rzy  W iszniewski, not. S tanisław  K urpiel, prezes Okręgowej K om isji A rbitrażow ej 
W acław  M aliszewski oraz adw . Jerzy  Kurcyusz. D yskutanci w skazyw ali na poży
teczność akcji w ydaw niczej prowadzonej przez Studium , k tó ra  n iew ątpliw ie za
skarb iła  sobie wdzięczność szerokich rzesz praw nictw a polskiego. A kcja to pow in
n a  być kontynuow ana i pow inna zasięgiem swyim obejm ować zarówno wznowie
n ia  już opracowanych tem atów , jak  rów nież now e opracow ania ukazujących się 
ak tów  norm atyw nych. Istn ie je  zwłaszcza potrzeba opracow ania tem atyk i p raw a 
pracy, p raw a  autorskiego, p raw a w ynalazczego i in. Należałoby rów nież rozszerzyć 
zak res  osób, dla których sk ry p ty  są dostępne, albowiem  w edług dotychczasow ej or
ganizacji skrypty  otrzym ują tylko abonenci. Postulow ano otw arcie nowego działu 
„pytań  i odpowiedzi praw nych”.

R easum ując, sesja  ta  pozw ala n iew ątp liw ie w ysnuć wniosek, że działalność S tu 
dium  stanow iła pożyteczny w kład w  rozwój nauk i p raw a i spełniła doniosłą rolę 
w  zakresie podnoszenia poziomu praktycznego w ykonyw ania zawodów p raw n i
czych. Na uwagę zasługuje podkreślenie harm onijnej w spółpracy zarządów  okręgo
w ych ZPP: w arszaw skiego i katowickiego, k tó ra  okazała się ta k  owocna.

N iew ątpliw ie prace S tud ium  pow inny być kontynuow ane, a naw et rozszerzane, 
gdyż m ają  doniosłe znaczenie dla życia prawniczego w Polsce.

adw. Z bigniew  C zerski

3. Z ŻYCIA IZB ADWOKACKICH 

I z b a  b y d g o s k a

1. W czerwcu ubiegłego roku, wobec upływ u kadencji k ierow ników  zespołów, 
odby ły  się w  27 zespołach adw okackich Izby bydgoskiej zebrania spraw ozdaw czo
-w yborcze, w  których wzięli udział przedstaw iciele Rady A dw okackiej.

P rzy "przeprowadzeniu akcji sprawozdawczo-w yborczej wzięto pod uw agę w y
ty czn e  NRA, dotyczące zwłaszcza poddania kontroli działalności k ierow nika zespo
łu  — przez przeanalizow anie jego spraw ozdania za okres m inionej kadencji — 
a  także zadań stojących przed zespołami.

Rada A dw okacka pow ołała — spośród w ybranych kandydatów  — kierow ników  
zespołów, z w y jątk iem  2 zespołów, w których  powołano tym czasowych kierow ni
k ów  i zarządzono ponowne w ybory.

2. W dniu 22.VI.1967 r. odbyło się w  lokalu Rady A dw okackiej pierw sze posie
dzenie nowo powołanej K om isji Prac;y Społecznej, k tóre zagaił dziekan Rady, 
om aw iając zarazem  dotychczasową działalność społeczną adw okatów , a także k ie
ru n k i te j pracy w  przyszłości.

W w yniku  ożywionej dyskusji postanowiono — dla uspraw nienia organizacji p ra 
cy społecznej i u ła tw ien ia realizacji program u te j p racy — podzielić te ren  w oje
w ództw a na 6 rejonów  i powierzyć ich kierow nictw o poszczególnym członkom Ko
m isji.
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3. W dniu 14.X.i967 r. odbyło się spotkanie Rady A dw okackiej z członkam i ze
społów adw okackich w  Bydgoszczy i adw okatam i-radcam i praw nym i. Na tym  
koleżeńskim  spotkaniu  dziekan R ady poświęcił sw oje w ystąpienie om ów ieniu za
gadnień zw iązanych z w ykonyw aniem  zawodu, ze szczególnym  uw zględnieniem  za
sad etyki i godności zawodu.

4. W dniu 21.X.1967 r. odbyła się zorganizow ana przez Radę A dw okacką w Byd
goszczy narada  kierow ników  zespołów adw okackich. N aradę otw orzył dziekan R a
dy adw. Cieluch, k tó ry  pow itał zaproszonych gości i przybyłych kierow ników  26 
zespołów, a następn ie  w skazał w  swoim przem ów ieniu na konieczność w zm ożenia 
w ysiłków  w  celu dalszego uspołecznienia zespołów przez pogłębianie w spółpracy 
pom iędzy członkam i zespołu, przez praw idłow y rozdział spraw  stosownie do kw ali
fikacji i m ożliwości poszczególnych członków, w reszcie przez podnoszenie poziomu 
zawodowego i etycznego oraz szersze w łączenie się do pracy społecznej. Dziekan 
w skazał rów nież na konieczność popraw ienia w arunków  pracy w zespołach, a w  
szczególności polepszenia sy tuacji lokalow ej, w yposażenia zespołów w  odpow iednie 
u rządzenia b iurow e i m aszyny do p isan ia w  dostatecznej ilości oraz zorganizow a
n ia pomocy techniczno-kancelary jnej w  pracy  zawodowej adw okatów .

W ożywionej dyskusji omówiono szczegółowo zagadnienia zw iązane z praw id ło
wym  rozdziałem  sipraw w  ram ach  zespołu, z kontro lą pracy  zawodowej członków  
zespołu, z w prow adzeniem  uspraw nień  organizacyjno-funkcjonalnych, z popraw ą 
bazy techniczno-biurow ej w  zespołach, a także sy tuacji lokalow ej w  zespołach» 
z organizow aniem  przez Radę A dw okacką szkolenia w  ram ach  doskonalenia zawo
dowego adw okatów , z koniecznością uw zględnienia w  nowych przepisach proceso
w ych zasądzania od oskarżonego pełnej należności za obronę z urzędu (w ram ach  
kosztów  postępow ania) oraz z zakresem  obowiązków kierow nika zespołu w  św ietle 
przepisów  ustaw y, rozporządzeń w ykonaw czych i regulam inów .

W dalszym  ciągu dziekan poinform ow ał k ierow ników  zespołów o podję tych  przez 
Radę A dw okacką poczynaniach zm ierzających do pełniejszego uaktyw nien ia adw o
katów  w  p racy  społecznej i apelował, by oddziaływ ali pozytyw nie na członków  
zespołu w  tym  kierunku .

Przedstaw iciel W ydziału A dm inistracyjnego KW PZPR  tow. W iśniew ski pod
kreślił w  swoim  w ystąpieniu , że stosunki na szczeblu w ojew ódzkim  u k ładają  się 
z Radą A dw okacką praw idłow o i że byłoby rzeczą celową naw iązanie przez k ie 
row ników  zespołów w  teren ie kontaktów  z kom itetam i pow iatow ym i dla bezpoś
redniego zała tw ian ia na m iejscu  szeregu żyw otnych sp raw  dla adw okatury .

5. R ada A dw okacka w Bydgoszczy oraz Podstaw ow a O rganizacja P a rty jn a  przy  
Radzie zorganizow ały w  dniu 7 .XI.1967 r. uroczystą akadem ię dla uczczenia 50 
rocznicy W ielkiej Socjalistycznej Rew olucji Październikow ej. R eferat okolicznoś
ciowy w ygłosił adw . Janusz  Tydelski. W części artystycznej w ystąp ili artyści scen 
bydgoskich. Na akadem ię przybyli licznie koleżanki i koledzy.

I z b a  w a r s z a w s k a

1. Z e b r a n i a  k i e r o w n i k ó w  z e s p o ł ó w .  W dniach 8 i 11 g rudnia ,1967 r_ 
odbyły się zebrania nowo obranych kierow ników  zespołów Izby W arszaw skiej, 
przy  czym w  pierw szym  z tych term inów  odbyło się zebranie k ierow ników  z te re 
nu m.st. W arszawy, a w  drugim  — zebranie k ierow ników  z te renu  w ojew ództw a 
w arszaw skiego.
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Na zebraniu  w  dniu 8 grudnia obecny był W icem inister Spraw iedliw ości K azi
m ierz Zaw adzki, a w  dniu .11 grudn ia — radca M inistra do S praw  A dw okatury  
M aria M atw inow a oraz przedstaw icie l W ydziału A dm inistracyjnego K om itetu 
W ojewódzkiego PZPR  p rokura to r M azur.

W obu zebraniach uczestniczył prezes NRA adw. dr S tan isław  G odlewski oraz 
brało  udział P rezydium  W arszaw skiej R ady A dw okackiej z dziekanem  adw. Zyg
m untem  Skoczkiem  n a  czele.

Po otw arciu zebrań przez dziekana adw . Zygm unta Skoczka, k tó ry  powinszo
w ał w yboru zebranym  kierow nikom , w  większości pow ołanym  do pełnienia obo
w iązków  w  nowej kadencji, re fe ra t w prow adzający wygłosił w icedziekan K arol 
Potrzobow ski. W skazując z zadowoleniem  n a  spadek liczby sp ra w  dyscyplinarnych, 
zażaleń i skarg , co n iew ątp liw ie w skazuje n a  podnoszenie s ię  poziom u p racy  za
wodowej, re fe ren t omówił główne zadania kierow ników  zespołów, jak ie  przed nim i 
sto ją, w skazał najp iln ie jsze potrzeby i najczęstsze uchybienia w  pracy. Jednym  
z tak ich  zadań jest s ta łe  dążenie do n ieustannego doskonalenia ipracy zawodowej, 
konieczność organizow ania szkoleń w ew nątrzzespołow ych i czuw ania nad spraw 
nością i term inow ością poszczególnych czynności zw iązanych z prow adzeniem  
spraw . Należy dążyć do tego, aby w łaściw ie i w  sposób s ta ranny  prow adzone były 
ak ta  podręczne, aby należycie opracow yw ane były skargi rew izy jne i pism a p ro 
cesowe. Drugim  ważnym  zadaniem  kierow nika zespołu jest czuw anie nad w łaści
w ym  rozdziałem  sp raw  i zapobieganie nadm iernym  różnicom  w  obciążeniu pracą 
poszczególnych członków zespołu. S tałej dbałości w ym aga również zagadnienie s ta 
nu organicznego p racy  adm inistracy jnej i  finansow ej. W nowej kadencji k ie row 
nicy zespołów pow inni rów nież zwrócić baczną uwagę na doskonalenie organizacji 
■pracy w ew nątrz  zespołu i n a  podnoszenie jakości w yposażenia zospołów.

W dyskusji zabierało głos w ielu spośród obecnych kierow ników  zespołów, którzy 
w skazali na poszczególne bolączki w  ich pracy.

Głos zabrał rów nież W icem inister Spraw iedliw ości K azim ierz Zaw adzki w skazu
jąc, że M inisterstw o w iąże duże nadzieje z now ą kadencją k ierow ników  i uważa 
spo tkanie za bardzo cenne.

Prezes NRA adw. d r S tan isław  G odlewski podkreślił, że jednym  z na jw ażn iej
szych problem ów  jest stw orzenie w łaściw ej atm osfery w  zespołach i w ytw orzenie 
u w szystkich członków przekonania o konieczności kolektyw nej pracy. W związ
k u  z postu latam i uspraw nienia pracy sądów Naczelna Rada A dw okacka w ystosuje 
odpow iedni m em oriał w  tym  względzie do M inisterstw a Sprawiedliwości.

W wypowiedzi swojej dyr. M aria M atwinow a z zadowoleniem podkreśliła  po
czucie odpowiedzialności i w ielką troskę przejaw ianą przez kierow ników  zespo
łów  w  ich w ypowiedziach o należy tą p racę  zespołów pow ierzonych ich k ierow ni
ctwu.

In teresu jąca  by ła wypowiedź przedstaw iciela W ydziału A dm inistracyjnego K o
m ite tu  W ojewódzkiego PZPR, k tóry  stw ierdził, że pracow nicy w ym iaru  spraw ie
dliwości, a za takich  należy rów nież uważać adw okatów , są z rac ji swego zawodu 
działaczam i społecznymi, bojow nikam i fron tu  ideologicznego.

2. K o n f e r e n c j a  w d n i u  14 g r u d n i a  1967 r. w W K W  P Z P R .  
W  dniu  tym  odbyła się konferencja, k tórej tem atem  było poradnictw o p raw ne na 
te ren ie  woj. warszaw skiego. R eprezentow anych było 18 powiatów. Z ram ienia 
W arszaw skiej Rady A dw okackiej uczestniczył w  konferencji w icedziekan WRA 
L ucjan  Gluza.

W szyscy mówcy, k tórzy  zabierali głos na konferencji, a w śród których  było
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w ielu prezesów m iejscowych sądów pow iatowych, jak  rów nież przedstaw iciele o r 
ganizacji społecznych (np. Polski K om itet P racy  Społecznej), z uznaniem  podkreś
lali udział adw okatury  w  pracy społecznej, a w  szczególności w  akcji bezpłatnego 
poradnictw a praw nego. Niezależnie od funkcjonujących w  poszczególnych m iastach 
pow iatow ych w yodrębnionych punktów  bezpłatnego poradnictw a, poszczególne ze
społy adw okackie udziela ją  często bezpłatnych porad praw nych, czyniąc to zarówno- 
z w łasnej in icjatyw y, oraz obsługują bezpłatnie osoby skierow ane do zespołów 
przez różne organizacje społeczne. Podkreślano z uznaniem , że zespoły adw okackie 
nigdy tak ie j pomocy nie odm awiają, a n iekiedy prow adzą naw et przed sądam i 
bezpłatnie sprawcy, zasługujące n a  to ze względu n a  społeczny charak te r danego- 
w ypadku.

A dw okaci stanow ią ogrom ną większość w śród członków akcji bezpłatnego porad
nictw a. W w ielu  m iastach  prow adzą bezpłatn ie poradnie p raw n e rów nież p rzy  
pow iatow ych kom itetach SD i ZSL.

Adw. Robert O leńczuk, jako przewodniczący Zespołu Skarg i Zażaleń przy  Ko
m itecie Pow iatow ym  PZPR w  G ostyninie, w skazał rów nież na fak t, że adw okaci 
z tego te ren u  biorą aktyw ny udział w  p racy  społecznej, wchodząc w skład ek ipy  
refera tow ej z zakresu popularyzacji praw a, w yjeżdżającej do poszczególnych wsi.

3. Z d z i a ł a l n o ś c i  k o m i s j i  s o c j a l n o - b y t o w e j .  W dniach od 22 
grudnia 1967 r. do 2 stycznia 1968 r. g rupa sześćdziesięciorga dzieci adw okatów  
korzystała z pobytu w akacyjnego w zim ow isku w  Górach Św iętokrzyskich. Od
płatność od poszczególnego dziecka ustalona była na kw otę 380 zł; resztę kosztu,, 
a także koszt p rzejazdu dzieci w obie strony  o raz opieki organizacyjnej i le k ar
skiej pokry ty  został z funduszów  R ady Adwokackiej.

W dniach od 22 do 27 grudnia 1967 r. osiemdziesięcioosobowa grupa adw okatów  
z rodzinam i korzystała z pobytu zorganizowanego w  ośrodku tu rystycznym  w  Św i
drach W ielkich pod W arszawą, spędzając w  m iłej, koleżeńskiej atm osferze okres 
św iątecznego w ypoczynku.

I z b a  z i e l o n o g ó r s k a

1. Z okazji 50-lecia Rewolucji Październikow ej odbyła się w  dniu 4.XI.1967 r. 
w  gm achu S ądu W ojewódzkiego w  Zielonej Górze akadem ia, zorganizow ana przez 
PO P PZPR  przy Sądzie W ojewódzkim  i PO P PZPR  przy Radzie A dw okackiej 
w Z ielonej Górze. W akadem ii te j w zięli także  udział członkowie R ady A dw okackiej 
z dziekanem  adw. Ew aldem  Soroką oraz członkow ie zespołów adw okackich z Z ielo
nej Góry, Nowej Soli i Świebodzina. W prezydium  akadem ii zasiedli z ram ien ia 
adw okatury  adw. Irena Barszczew ska-K osik i adw. Czesław Dużyński, członkowie 
PZPR.

Po akadem ii odbyła się część artystyczna, zorganizow ana i w ykonana przez, 
członków Koła ZMS przy Sądzie Pow iatow ym  w  Zielonej Górze.

2. Z in icjatyw y członka Rady A dw okackiej adw . W aleriana Piotrowskiego, k ie
row nika bezpłatnej P oradni P raw nej Zrzeszenia P raw ników  Polskich, w yłącznie 
adw okaci zielonogórscy pełn ią od 1 listopada 1967 roku dyżury w  tej P oradni, 
mieszczącej się w  gm achu Sądu W ojewódzkiego w  Zielonej Górze.

3. W dniu 9 grudnia 1967 roku odbyła się w Zielonej Górze narada nowo po
w ołanych kierow ników  zespołów adw okackich Izby zielonogórskiej. W naradzie-
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te j wzięli rów nież udział członkowie Rady A dw okackiej, prezes W ojewódzkiej Ko
m isji D yscyplinarnej, zastępcy rzecznika dyscyplinarnego i w izytatorzy Rady A d
w okackiej.

N aradzie przew odniczył dziekan R ady ad/w. Ew ald Soroko.
W icedziekan adw. Eugeniusz S tankiew icz wygłosił re fe ra t o w izy tac jach ' zespo

łów adw okackich, zw racając uw agę na stw ierdzone podczas w izytacji uchybienia 
i n iepraw idłow ości oraz n a  konieczność niezwłocznego w ykonania zarządzeń po
w izytacyjnych.

S ekretarz Rady adw. S tefan C ieślak poinform ow ał o sy tuacji osobowej i lokalo
w ej w  zespołach adw okackich Izby.

W 12 zespołach adw okackich p racu je  obecnie 60 adwokatów , w tym  jeden a d -  
w okat-renc ista .

P rzeciętna w ieku członka zespołu adwokackiego wynosi 51 la t.
Gdyby przyjąć, że z chw ilą ukończenia 65 roku  życia adw okaci p rzejdą na rentę,, 

to można by zasadnie przypuszczać, że w  1975 roku będzie 41 członków w  zespo
łach, w  1985 roku — 25 członków, a w  2000 roku nie będzie już ani jednego ad 
w okata  na Ziemi Lubuskiej.

S tan  tak i jest wysoce niepokojący (w Izbie jest tylko 3 ap likan tów  adw okac
kich — przeciętna ich w ieku wynosi 38 lat), zwłaszcza że od szeregu la t w idocz
ny jest b rak  ze strony młodzieży praw niczej wniosków  o wpis na listę ap likantów  
adw okackich. Zebrani uznali, że ostatn io  główną, form alną przyczyną takiego sta 
nu osobowego adw okatury  jest przepis art. 84 u. o u.a. Postulow ali więc, by N a
czelna Rada Adwokacka poczyniła jak  najw cześniej usilne sta ran ia  o uchylenie 
tego niefortunnego przepisu oraz by ap likacja adw okacka dla absolw entów  w y
działu p raw a trw ała  trzy  lata, w  tym  jeden rok  (lub pół roku) <w sądzie n a  k o sz t 
organów  sam orządu adwokackiego.

Z ebrani z w ielkim  uznaniem  w yrażali się o życzliwej pomocy Naczelnej R a d y  
A dw okackiej, k tóra udzieliła zespołom dotacji na rem ont lokali i zakup um eblo
w an ia w  łącznej kwocie 102 000 zł. Rada Adwokacka w  Zielonej Górze przekazała
ze swoich funduszów  na ten  sam cel kw otę 14 000 zł. Ponadto Naczelna Rada A d
w okacka przekazała Zespołowi A dw okackiem u n r  1 w  Głogowie 146 500 zł do tacji 
na uzyskanie nowego lokalu w  budow nictw ie spółdzielczym. Oprócz tego z fu n 
duszów Naczelnej Rady A dw okackiej w  la tach  1966—67 otrzym ało 10 zespołów 
adw okackich biurow e m aszyny do pisania.

Dzięki tym  dotacjom  niew ątpliw ie poważnie popraw iły się i w ygląd lokali zes
połów, i ich w yposażenia techniczne.

W toku dyskusji zebrani postulow ali m.in.:
1) opracow anie i w ydanie przez Naczelną Radę A dw okacką zbioru w szyst

kich aktów  łącznie z uchw ałam i Naczelnej Rady A dw okackiej, dotyczą
cych adw okatury  i zespołów adwokackich,

2) organizow anie spotkań (raz w  roku lub  co k ilka lat) sędziów, p roku ra to 
rów  i adw okatów  z te ren u  całego województwa,

3) zapraszanie adw okatów -radców  praw nych na zebrania szkoleniowe w  zes
połach adwokackich,

4) zaznaczenie w  „Liście adw okatów  PR L” tych adw okatów , k tórzy są rów 
nocześnie obrońcam i wojskowymi.

A dw . S te fan  C ieślak


